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Evropu už umíme





Vážení a milí voliči, 

naši zemi historicky provází pocit malého národa, za který rozhodují jiní. Po dvaceti letech  

v EU je nejvyšší čas se s ním rozloučit. Patříme mezi 9. nejlidnatějších zemí, hned 18 zemí Unie 

má méně obyvatel než my. Svým hlasem spoluutváříme budoucnost Evropy i celého světa. 

A po letech jsme zase spolehlivým a sebevědomým partnerem dalším zemí společné Unie. 

Naše kandidátka má ambici udržet a prohloubit toto postavení. A vytvořit protipól populismu, 

extrémismu a neodpovědnosti. Na tom stavíme, stejně jako na výsledcích a vynikajícím reno-

mé v Evropském parlamentu. Spolu pomůžeme dostat Evropu i naši zemi zpět do první ligy.  

     Luděk Niedermayer
     lídr TOP 09 do Evropského parlamentu

Vraťme Evropu 
i naši zemi do 
první ligy!



Luděk Niedermayer



Co jste dělal, když Česko vstoupilo 
do EU?  
Díky své práci v České národní 
bance jsem byl zapojen do fun-
gování Unie dlouho před naším 
vstupem. I proto jsem naše člen-
ství považoval za něco samo-
zřejmého, něco, co se musí stát. 
Až zpětně jsem si uvědomil, jaká 
úžasná konstelace okolností  
a práce na obou stranách stolu 
nás k tomuto zásadnímu okamži-
ku dovedla. Náš vstup pak nešlo 
jinak než oslavit. :-)  
 
Kdy poprvé jste pocítil, že se Vás 
členství osobně dotýká?  
Jak zmiňuji, díky velkorysému roz-
hodnutí zemí EU přizvat nás v roli 
pozorovatele k práci některých 
institucí již delší dobu před naším 
vstupem. Osobně jsem byl též za-
stáncem toho, abychom se brzy 
přidali do eurozóny, a proto jsem 
bedlivě sledoval i tuto oblast.   
 
A jak to vidíte dnes?  
Potvrdilo se, že když spolupracu-
jeme, umíme i ty největší výzvy 
zvládnout neuvěřitelně dobře. To 
je něco, na co můžeme být oprav-

du hrdí. Škoda, že hledání shody 
tehdy, když nejsme pod tlakem, 
nám jde o něco hůř.  
 
Co by vám nejvíce chybělo, kdyby-
chom v EU nebyli?  
O demokratickém světě bez hra-
nic jsem za bolševika jen snil. Ne-
rad bych o tuto svobodu znovu 
přišel. Bez existence funkční Unie 
a bez nás jako její součásti by-
chom se snadno mohli dostat do 
situace, kdy bychom museli bojo-
vat o samotné zachování naše-
ho státu, respektive jeho demo-
kratického, na svobodě stojícího 
principu. 
 
Je něco, co vás na EU nebo na čes-
kém členství v EU mrzí?  
Aktuálně mě mrzí, že jsme se ne-
posunuli dál v kompenzaci škod 
Ukrajině ze zmrazeného ruského 
majetku. Dlouhodobě je toho ví-
cero. Vedle posílení bezpečnosti 
ve všech aspektech musíme za-
řadit mezi hlavní priority i ekono-
mický růst, respektive konkuren-
ceschopnost. Tak, aby se Evropa 
vrátila do první ekonomické ligy 
a Česko mezi země, které si ve-

dou nejlépe. Také mě mrzí, že 
nejsme s to dovést k úspěšnému 
konci proces rozšíření EU o země 
západního Balkánu. 
 
Na co se v souvislosti s nadchá-
zejícími volbami těšíte a čeho se 
obáváte?  
Těším se na stále více setkávání 
s lidmi po celém Česku. Obávám 
se, že budeme opět svědky popu-
lismu a strašení. Jednání založe-
né na pravdě a faktech by nemě-
lo mít alternativu.  
 
Proč je správné do EP zvolit právě 
SPOLU?  
Česko je díky politice vlády vede-
né koalicí SPOLU po letech koneč-
ně spolehlivým a sebevědomým 
partnerem společné Unie. Naše 
kandidátka na tom staví. Stejně 
jako na vysoké kompetenci, vý-
sledcích a vynikajícím renomé  
v Evropském parlamentu. Věřím, 
že to je pro voliče dobrá nabídka. 
 
Co je pro vás EU jednou jedinou 
větou? 
Bezpečné, skvělé a odpovědné 
místo pro život.

„Koalice SPOLU nabízí vysokou 
kompetenci, výsledky a renomé 

v Evropském parlamentu“



Ondřej Kolář



Jedinečný prostor bezpečí a prosperity. Nikde jinde není, všude jinde bychom byli chudší. 

Co jste dělal, když Česko vstoupilo 
do EU?  
Když jsme vstoupili do EU, tak 
mi bylo čerstvě dvacet. Studoval 
jsem v Dublinu na Trinity College 
a pomalu si začínal uvědomovat, 
že od teď bude všechno jedno-
dušší. A vzhledem k tomu, že jsem 
před tím čtyři roky v Irsku zažíval 
kampaň pro i proti našemu vstu-
pu, měl jsem radost, že se to po-
vedlo a že jsme se konečně vrátili 
tam, kam patříme.  
  
Kdy poprvé jste pocítil, že se Vás 
členství osobně dotýká?   
Asi když jsem jel v tom samém 
roce na mezinárodní regatu do 
Gentu v Belgii. Najednou jsem se 
na letišti mohl řadit do té „rych-
lejší“ fronty 😊 To byla okamžitá a
velmi rychle vnímaná změna. 
  
A jak to vidíte dnes?   
Dnes jsem hrdým Čechem a hr-
dým Evropanem. Česká republika 
si dokázala za těch dvacet let vy-
dobýt v EU své místo. A nejen díky 
úspěšnému nedávnému před-
sednictví i respekt. Naučili jsme se 
využívat výhody našeho členství, 
a i když jsme jeden z nejvíc euros-
keptických států, tak si myslím, že 
odchod z EU si přeje jenom pár 
bláznů, nácků a Pitomio. Česká 
republika se snad i díky členství  
v EU učí hledat sebevědomí  
a uvědomovat si, že není malým 
bezvýznamným státem. 

Co by vám nejvíce chybělo, kdyby-
chom v EU nebyli?   
Chybělo by mi to, že nemůžeme 
spolurozhodovat o budoucnosti 
Evropy, aktivně se podílet na jejím 
směřování, a strašně by mě frust-
rovalo, že se věci dějí bez nás, že 
se z nás stává izolovaný prostor v 
srdci Evropy, který zaostává úpl-
ně ve všem. Takhle se přímo po-
dílíme na tom, co se děje a bude 
dít. Nám všem by potom chyběly 
ekonomické výhody i peníze. Ať 
už je člověk fanouškem EU, nebo 
ne, ekonomické výhody z ní má 
opravdu každý. Bylo by méně 
práce, bylo by dráž, byli bychom 
chudou periferií se vším všudy.  
   
Je něco, co vás na EU nebo na čes-
kém členství v EU mrzí?   
Mrzí mě to, že za těch dvacet let, 
co v EU jsme, se nám nepodařilo 
lidem přiblížit, co vlastně naše 
členství znamená. Naopak ti, co 
se zaklínají „diktátem z Bruselu“, 
si dokázali vyřvat maximální po-
zornost a z České republiky udě-
lali nejen nesmírně euroskeptický 
stát, ale na dlouhou dobu i černé-
ho pasažéra, který rád dostává, 
ale velmi nerad přispívá. Naštěs-
tí se to ale mění. Máme hodně 
co dávat. Máme skvělé vědce, 
výborný průmysl, pracovité oby-
vatelstvo… jen to musíme umět 
využít a neposlouchat těch pár 
pomatenců, kteří si na euroskepsi 
honí vlastní triko. 

Na co se v souvislosti s nadchá-
zejícími volbami těšíte a čeho se 
obáváte?   
Je to sice klišé, ale hlavně se tě-
ším na to, až se budu moct víc 
potkávat s lidmi v rámci kampa-
ně a probrat s nimi naše místo v 
Evropě. Dost se ale taky těším na 
střet s dezinformátory, proruský-
mi troly a všemi, kdo mi budou vy-
světlovat, že nám EU krade suve-
renitu, národnost, že nás utlačuje, 
ničí nebo že z nás vytváří kolonii. 
Těším se na to, až jim všechny ty-
hle bláboly velmi jednoduchými 
argumenty vyvrátím.  
  
Proč je správné do EP zvolit právě 
SPOLU?   
Protože jedním z hesel Evropské 
unie je „Unity in Diversity“ – síla v 
rozmanitosti. A právě kandidátka 
SPOLU tohle heslo naplňuje do-
konale. Je rozmanitá, najdou se 
v ní různé proudy, které se spolu 
naučily plynout, jednat a fungo-
vat. A přesně o tom je Evropská 
unie.  
  
Co je pro vás EU jednou jedinou 
větou? 
Jedinečný prostor bezpečí a pro-
sperity. Nikde jinde není, všude 
jinde bychom byli chudší. 
 

„EU je jedinečný prostor 
bezpečí a prosperity.“



Lukáš Řádek



Co jste dělal, když Česko vstoupilo 
do EU?
Byl jsem čerstvě po VŠ, chytal 
vlnu nových začátků na stáži, kte-
rá byla odrazovým můstkem do 
mé první velké pracovní role. V té 
době, kdy Česko vstupovalo do 
EU, jsem se ocitl v proudu velkých 
změn, jak osobních, kariérních, 
tak i celoevropských. Vstup Česka 
do EU jsem vnímal nejen jako úpl-
ně zásadní mezník, ale především 
jako otevření dveří k novým mož-
nostem, rozšíření horizontů a pří-
ležitostem pro mladé lidi jako já. 

Kdy poprvé jste pocítil, že se Vás 
členství osobně dotýká?
Opravdový „aha“ moment pro 
mě nastal až později, ne hned s 1. 
květnem. Zatímco jsem se ponořil 
do nové kariéry, začaly ty evrop-
ské otevřené dveře, o kterých se 
tolik mluvilo, nabývat skutečných 
kontur. Nebylo to okamžité, ale 
když jsem začal vidět, jak naše 
práce rezonuje v širším evrop-
ském kontextu a jak se otevírají 
nové možnosti pro spolupráci a 
růst, cítil jsem tu propojenost. Po-
cit „být Evropanem“ přišel s po-
stupným objevováním, co všech-
no členství obnáší - od malých 
výhod po velké ideály. Byla to ces-
ta od prvních kroků po širší zapo-
jení, která mi ukázala, jak hluboké 
a osobní může být naše spojení  
s Evropou.

A jak to vidíte dnes?
Dnes, kdy Evropa čelí obrovským 
výzvám a otřesům, jako je válka 
na Ukrajině nebo klimatická kri-
ze, vnímám členství v EU nejen 
jako základní kámen naší spo-
lečné budoucnosti, ale také jako 
naši společnou odpovědnost. Už 

to neberu jen jako privilegium, 
ale jako povinnost – povinnost 
přispět, povinnost stát pevně a 
povinnost přeměnit výzvy v pří-
ležitosti pro růst a posílení našich 
hodnot. V této éře se mi jednotná 
Evropa nejeví jen jako ideál, ale 
jako nutnost.

Co by vám nejvíce chybělo, kdyby-
chom v EU nebyli? 
„Chyběl by mi ten pocit, že jsme 
součástí něčeho většího, posta-
veného na hodnotách, které jsou 
pro mě důležité. EU nám dává 
šanci stát na podobné startovní 
čáře s ostatními státy a zároveň 
zajišťuje bezpečnost a stabilitu.

Je něco, co vás na EU nebo na čes-
kém členství v EU mrzí?
Mrzí mě, když slyším stížnosti, že 
jako Česko nemáme ve velké EU 
vliv, že vše rozhoduje Brusel, Něm-
ci a Francouzi. Když se podíváme 
na fakta, jsme devátou nejlidna-
tější zemí z 27 členů EU, což nám 
dává solidní hlas. Naše „fňukání“, 
že nemáme vliv, mi přijde jako 
ztracená příležitost. Měli bychom 
být hlasitější, odvážnější a přijít  
s vlastními konstruktivními ná-
pady a řešeními. A hodně mě 
trápí, že někdy zapomínáme, co 
to znamená hrát jako tým. EU 
nabízí obrovskou šanci pro ka-
ždého z nás - ať už v oblasti ino-
vací, ochrany klimatu, nebo i v 
každodenní volnosti cestování. 
Chci, aby EU byla místem, kde se 
díváme dopředu, kde se přeme 
třeba o tom, kdo přijde s lepším 
plánem na ochranu naší plane-
ty a podporou skutečných ino-
vací, ne kdo si postaví vyšší plot. 
 

Na co se v souvislosti s nadchá-
zejícími volbami těšíte a čeho se 
obáváte? 
Těším se na volební kampaň, pro-
tože to je příležitost sdílet naši 
vizi Evropy s kompetentními lid-
mi, ukázat, jaké hodnoty nás ve 
SPOLU spojují. S kolegy z TOP 09 
máme společný cíl - budovat sil-
nější, bezpečnější, spravedlivější 
a zelenější EU. Jsem nadšený z 
toho, že mohu stát po boku tak 
inspirativních lidí, kteří sdílejí můj 
zápal pro evropskou integraci a 
udržitelný rozvoj.
Obavy mám hlavně z narůstajícího 
populismu a snahy některých sil 
rozdělit společnost a vytvořit fa-
lešné nepřátele. V době, kdy je spo-
lupráce klíčová, je toto nebezpeč-
ný trend. Zvlášť mě to trápí, když 
vidím, jakým směrem se některé 
země, jako je Maďarsko, ubírají.
Je to osobní pro mě, protože vě-
řím, že máme - já i moji spolukan-
didáti - jedinečnou šanci ukázat, 
že politika může být o budování 
mostů, nikoli o jejich pálení. 

Proč je správné do EP zvolit právě 
SPOLU? 
Koalice SPOLU představuje stra-
tegické partnerství a zároveň je 
důkazem toho, že různorodé po-
litické proudy mohou efektivně 
spolupracovat na společném cíli: 
budovat silnější a svobodnější Ev-
ropu. Jde o sjednocení sil v době, 
kdy je to nejvíce potřeba.

Co je pro vás EU jednou jedinou 
větou? 
EU je pro mě domovem bez zdí, 
kde se můžu volně pohybovat, 
sdílet a spoluvytvářet budouc-
nost, která je rozmanitá, bezpeč-
ná a udržitelná.“



Co jste dělala, když Česko vstoupi-
lo do EU?
V době vstupu do EU jsem pra-
covala v Poslanecké sněmovně, 
takže jsem vstup vnímala vel-
mi významně. Shodou okolností 
jsem se v dubnu 2004 vydala za 
kamarádkou do Španělska. Na 
madridském letišti jsem po příle-
tu musela vystát dlouhou frontu 
ke kontrole a také absolvovat po-
měrně dlouhý pohovor. Vedlejší 
fronta pro občany EU byla výraz-
ně kratší a já si uvědomila, jak 
bude fajn, když budeme za chvíli 
také „v Evropě“. 
 
Kdy poprvé jste pocítila, že se Vás 
členství osobně dotýká?
Těžko si vzpomenu na první oka-
mžik, ale asi nejvíce jsem vnímala 
výhody snazšího cestování. A také 
se mi zamlouvaly snazší možnosti 
studia i zaměstnání v zahraničí.

A jak to vidíte dnes?
I dnes jsem stoupenec EU a jsem 
ráda, že jsme součástí Evropy.  
V mnoha otázkách se nám spoje-
ní s ostatními zeměmi vyplácí. Asi 
nejvíce vnímám ekonomické vý-
hody pro zahraniční obchod a pak 
je pro mne významná otázka bez-
pečnosti (ve spolupráci s NATO), 
která je v posledních měsících 
kvůli probíhající válce na Ukrajině 
velmi akuální. Mám v sobě hlubo-
ce zakořeněno, že spojenectví, po-
moc slabším a „týmovost“ funguje 
i v běžném životě od rodiny až přes 
místní komunitu až po stát a dále. 
S tím jsou  samozřejmě spojeny 
výhody, ale nastávají i složitější 
okamžiky, kdy hledáte kompromi-
sy. Pro mne osobně je spojenectví 
v Evropě velmi významné, protože 
máme jedinečnou šanci společně 
řešit důležitá témata, se kterými 
bychom sami těžko poradili. Tře-

ba právě v oblasti bezpečnosti.

Co by vám nejvíce chybělo, kdyby-
chom v EU nebyli? 
Veškeré vztahy přinášejí pozitivní 
i negativní věci. Pokud ty pozitivní 
převládají, dá se říct, že je nám ve 
vztahu dobře. Občané, firmy, ale 
i další subjekty, jako jsou veřejné 
instituce či neziskové organizace 
mají díky našemu členství více 
možností. Jako stát pak máme 
mnoho šancí ovlivňovat směřo-
vání regionu, kterého jsme sou-
částí. Pro mne tedy benefity EU 
jednoznačně převládají. Chyběly 
by mi tedy nejenom tyto všechny 
možnosti, ale také sounáležitost a 
spolupráce, která nám může po-
moc řešit výzvy, kterým čelíme a 
které ještě přijdou. Ať už v rovině 
životního prostředí, ekonomiky, 
energetiky či bezpečnosti. Ráda 
bych také zodpovědně přistupo-
vala k mladé generaci, která už 
dnes mnohem méně vnímá hra-
nice státu, a podpořila ji ve zlep-
šování kompetencí a rozšiřování 
možností. A neměli bychom za-
pomenout na to, že právě dnešní 
mladí lidé budou žít ve společnos-
ti a podmínkách, které nastavuje-
me teď my. 

Je něco, co vás na EU nebo na čes-
kém členství v EU mrzí?
Mrzí mě, že často neumíme komu-
nikovat to, co nám EU přináší. Je 
jasné, že s rozšiřováním Unie bude 
na stole diskuze o jejím fungová-
ní a financování. Také je zřejmé, 
že ne všechno musí být na první 
pohled pro nás výhodné. Jsme to 
ale my, občané, které volí naše 
představitele, kteří spoluvytváří 
EU. Kromě prioritních a aktuálních 
témat bych ráda viděla v naší 
evropské agendě témata, která 
možná není tak „na očích“, ale v 

dlouhodobém horizontu zlepšu-
jují podmínky celé naší společ-
nosti. Jsou to otázky rovnosti žen 
a mužů, rozdíly mezi mzdami, sla-
ďování práce a rodiny,  ale také 
problémy a posílení dalších sku-
pin, jako jsou senioři a mladí lidé. 
Napadají mě témata jako kyber-
bezpečnost a kyberútoky, které 
cílí zvláště na seniory, prevence 
duševního zdraví u mladých lidí, 
rizika digitálních sítí, umělé inte-
ligence, ale např. i obchod s lid-
mi. To jsou všechno oblasti, které 
přesahují naše hranice, a bylo by 
dobré se na ně soustředit. 

Na co se v souvislosti s nadcházejí-
cími volbami těšíte a čeho se obá-
váte? 
Těším se na diskuzi, kterou bych 
uvítala konstruktivní. S tím je spo-
jena ale i má obava z nástupu ze-
silující vlny populismu a dezinfor-
mací, kterým lidé rychle uvěří bez 
jakéhokoli racionálního soudu.  
A to často přináší jistou krátkozra-
kost a nezájem o budoucí pod-
mínky, ve kterých budeme žít za 
několik let.

Proč je správné do EP zvolit právě 
SPOLU? 
Pro její variabilitu kandidátů, ale 
přitom čitelnost. SPOLU nesklouz-
ne k populismu, který je možná 
úspěšný „teď a tady“, ale v dlouho-
dobém horizontu absolutně ne-
zodpovědný. Budou pro nás vždy 
důležité demokratické principy a 
nebudeme navazovat spojení se 
státy, které naši intengritu mohou 
narušit. 

Co je pro vás EU jednou jedinou vě-
tou? 
Partnerství a spojenectví, na kte-
rém stojí za to pracovat. 



Šárka Slavíková 
Klímová



Pavel Havlíček



Co jste dělal, když Česko vstoupilo 
do EU?  
 V době našeho vstupu do Unie 
v kvěnu 2004 mi bylo necelých 
12 let, takže jsem si jeho význam 
a práci za ním ani zdaleka ne-
uvědomoval. To všechno přišlo 
až mnohem později a zpětně 
viděno je vlastně neuvěřitelné, 
jak fantasticky jsme tento složitý 
proces zvládli, a to do té míry, že 
dnes můžeme naše zkušenosti 
předávat ostatním, například na 
Ukrajině, v Moldavsku nebo na 
západě Balkánu. 
  
Kdy poprvé jste pocítil, že se Vás 
členství osobně dotýká?  
 Myslím, že spoustu věcí jsem jako 
mladý člověk vnímal automatic-
ky, například cestování v propoje-
ném Schengenském prostoru bez 
omezení na hranicích nebo veš-
kerou podporu, které se nám od 
EU prakticky ve všech oblastech 
fungování státu a společnosti 
vlastně dodnes dostává. Ale sku-
tečně poprvé jsem si uvědomil, 
jaké úžasné příležitosti vlastně 
máme, během svého studijního 
výjezdu do anglického Canter-
bury v roce 2013, kde jsem prožil 
několik úžasných a naplňujících 
měsíců plných osobního rozvoje, 
a to také díky stipendiu od Evrop-
ské unie, jen diky kterému jsem si 
také pobyt v Velké Británii mohl 
dovolit. Sám sebe přitom řadím  
k takzvané Erasmus generaci, 
která si život a studium v jiné ev-
ropské zemi mohla vyzkoušet.  
  
A jak to vidíte dnes?  
Dnes si našeho členství v Unii a 
rovněž 25 let v NATO vážím ješ-
tě mnohem více, pokud vezmu 
v potaz, jak zásadním výzvám 
dnes čelíme ze strany agresivní-
ho Ruska nebo stále více asertiv-
ní Číny. Bez spolupráce s dalšími 
Evropany by dnes bylo evropské 
společenství rozdělené a stalo 
by se tak snadnou kořistí agre-

sorů na východě. Od dob mých 
studií před deseti lety se tedy 
hodně věcí změnilo, ale vlastně 
jen málo z nich k lepšímu a svět 
začal být ještě složitějším místem, 
než tomu bylo v minulosti, čemuž 
se jen sjednocená Evropa může 
bránit. 
  
Co by vám nejvíce chybělo, kdyby-
chom v EU nebyli?  
Chce se mi na prvním místě říct 
jednota v diverzitě, tedy heslo ev-
ropské integrace, které znamená, 
že všichni Evropané přináší do 
společného projektu kousek sebe 
a obohacují tak ostatní při vzá-
jemné spolupráci. 
Za uplynulých 25 let jsem proces-
toval velkou část evropského kon-
tinentu a žil hned v několika ze-
mích od Velké Británie, Polska až 
po Brusel, kde jsem strávil tři roky 
života, mimo jiné prací v Evrop-
ském parlamentu. Velmi rád na 
tyto pracovní a studijní výjezdy 
vzpomínám, protože mě nesmír-
ně obohatily a umožnily lépe po-
znat další národy, ale také vztahy, 
chování a vyjednávání mezi nimi. 
Nakonec ale musím zmínit také 
moje oblíbené evropské po-
choutky, belgické hranolky a pivo, 
polské pierogi nebo sýr čedar a 
fish & chips ve Velké Británii, bez 
kterých by evropská kultura ne-
byla tím samým :-)  
   
Je něco, co vás na EU nebo na čes-
kém členství v EU mrzí?  
Myslím, že hlavně to, že nejsme v 
EU vždy dostatečně vidět a ne-
dokážeme využívat všech příleži-
tostí, které nám projekt evropské 
integrace v průběhu času nabízí. 
Častokrát se stává, že nejsme při 
vyjednávání s dalšími partnery 
dostatečně aktivní a včas nepre-
zentujeme naše postoje a strate-
gické vize, což nás potom odsu-
zuje do pozice těch, kteří postoje 
ostatních pouze přebírají místo 
toho, aby je aktivně formovali, ale 

to je něco, co změníme jen aktiv-
nějším a otevřenším přístupem  
a komunikací s evropskými insti-
tucemi a nakonec vysláním kom-
petentního týmu do Bruselu. 
  
Na co se v souvislosti s nadchá-
zejícími volbami těšíte a čeho se 
obáváte?  
Těším se na diskuze a setkávání 
s lidmi, které mě osobně nesmír-
ně baví a naplňuje. Vyměňovat 
si názory, mnohdy i na složitá té-
mata spojená s evropskými otáz-
kami a kompromisy, je moje a rád 
se do diskuzí s lidmi ve svém okolí 
i širokou veřejností zapojuji pro-
střednictvím debat i výjezdů po 
republice. 
 

Proč je správné do EP zvolit právě 
SPOLU?  
 Myslím, že SPOLU je ta správná a 
nejefektivnější cesta jak se posta-
vit proti oligarchizaci české po-
litiky a prosazování soukromých 
zájmů nad těmi veřejnými. Koali-
ce tří strany je přitom jedinou va-
riantou, která se dokáže Andreji 
Babišovi a jeho ANO postavit  
a vyzvat ho na politický souboj,  
a to nejen z hlediska ideí a posto-
jů k evropským tématům, ale také 
z hlediska masivních finančních 
prostředků, které hnutí plánuje 
do kampaně investovat.   
  
Co je pro vás EU jednou jedinou 
větou?  
Evropa je pro mě životním pro-
storem a také myšlenkou na lepší 
zítřky pro nás i budoucí generace! 



Jan Tichánek



Co jste dělal, když Česko vstoupilo 
do EU?
Musím říct, že na rozdíl od vět-
šiny kandidátů mě vstup do Ev-
ropské unie zastihl v nejútlejším 
věku, když jsem politiku ještě 
vůbec nedokázal vnímat. V Unii 
jsem vychován a vždycky jsem si 
vážil prostoru, který kolem sebe 
máme. Jsem rád součástí gene-
race, která už je formována právě 
svobodnou a integrovanou Evro-
pou.
 
Kdy poprvé jste pocítil, že se Vás 
členství osobně dotýká?
Stopy Evropské unie v mém životě 
vnímám kontinuálně. Ale pokud 
mám být konkrétnější, tak pro mě 
osobně byla vždy důležitá svobo-
da pohybu mezi členskými státy. 
A právě při cestování, poznávání 
přátel z jiných zemí a při různých 
studijních pobytech jsem začal 
vnímat obrovský přínos Evropské 
unie. Dnes už to považujeme za 
samozřejmost, ale není tomu tak 
dávno, kdy docházelo ke kádro-
vání a ohlodávání důstojnosti a 
lidských práv ze strany komunis-
tických pohlavárů. Zde vnímám 
zásadní přínosy Unie. Bezpeč-
nost, sounáležitost, svoboda a 
ochrana individuality.

A jak to vidíte dnes?
Dnes vidím v našem společenství 
především záruky. Záruky bezpe-
čí, integrity, celistvosti a soudrž-
nosti. Bylo pro mě zásadní, že se 
Unie postavila na stranu napade-
né Ukrajiny a odsoudila bezpre-
cedentní ruskou agresi. Zároveň 
je pro nás Unie prostor volného 
obchodu, společné tržní politiky 
a je také například největší zó-

nou bez trestu smrti na světě, což 
souvisí také s kvalitní ochranou 
základních práv.

Co by vám nejvíce chybělo, kdyby-
chom v EU nebyli? 
Osobně by mi chyběly možnosti, 
které EU přímo i nepřímo mladým 
lidem nabízí, a to nejen v oblasti  
cestování, ale například i rozvoj 
vlastní kariéry, studium v zahra-
ničí či podnikání po celé Evropě. 
Pokud bychom v EU nebyli, tak by 
to znamenalo velkou ztrátu nejen 
pro náš vnitřní, ale i vnější rozvoj.

Je něco, co vás na EU nebo na čes-
kém členství v EU mrzí?
Evropská unie pro mě představu-
je velmi úspěšný projekt, který by-
chom neměli jen nechat fungovat 
na automat, nýbrž ji vylepšovat a 
zefektivnit její vnitřní mechanis-
my. Skvělým příkladem je právo 
veta, jehož omezení by mohlo 
zrychlit rozhodovací procesy 
Unie. V dnešní době jej taky čas-
to využívají národní populistické 
subjekty ke své vnitrostátní kam-
pani, což sebou nese velké riziko 
a zpomalení naší akceschopnos-
ti. Další oblastí, ke které se stavím 
opatrně jsou regulativní kroky ze 
strany EU. Je důležité si uvědo-
mit, že regulace EU hrají klíčovou 
roli v zajištění jednotného trhu 
a ochraně spotřebitelů. Dobrým 
důkazem může být bezpochyby 
jedna z nejvyspělejších regulací 
ochrany spotřebitele na světě. 
Nicméně, jako každý systém, i 
regulace EU mohou nést určité 
nedostatky či přílišné zásahy do 
individuality občanů. Například, 
v některých případech působí 
administrativní postupy příliš by-

rokraticky, což může ztížit třeba 
podnikání. Domnívám se, že EU 
je úspěšná právě díky jednotě v 
rozmanitosti a podpoře svobody. 
Takové směrování chci osobně 
podporovat.

Na co se v souvislosti s nadchá-
zejícími volbami těšíte a čeho se 
obáváte? 
Těším se na mnoho zajímavých 
setkání, která jsou pokaždé pá-
teří všech kampaní. Nicméně 
součástí politického boje jsou 
bohužel i chvíle vzrůstu populis-
tických či extrémních nacionali-
stických praktik, proti kterým se 
musíme všichni společně bránit.  
V tom vidím jasnou výhodu koalice 
SPOLU, která se soustavně snaží  
o spojování proti takovým vlivům.

Proč je správné do EP zvolit právě 
SPOLU? 
Koalice SPOLU představuje sprá- 
vnou volbu pro ty z nás, kteří 
se chceme zasadit o efektivní  
a bezpečnou EU. Koalice SPOLU 
má zkušenosti a kompetence  
v různých oblastech, což umož-
ňuje efektivní řešení komplexních 
výzev, s nimiž se Evropská unie 
potýká. Zároveň jsem rád, že na 
kandidátce jsou jednak zkuše-
ní politici či odborníci společně  
s mladými zapálenými lidmi. Prá-
vě o nejmladších se na půdě ev-
ropských institucí rozhoduje.

Co je pro vás EU jednou jedinou 
větou? 
Společenství rozmanitosti, bez-
pečí a nových příležitostí. 



Co jste dělala, když Česko vstoupi-
lo do EU?  
To jsem byla na konci 9. třídy ZŠ. 
Neuvědomovala jsem si, co všech-
no to znamená, ale těšila jsem se 
na příležitosti a cestování. 
 
Kdy poprvé jste pocítila, že se Vás 
členství osobně dotýká?  
Nejvíc evropsky se cítím pokaždé, 
když si vzpomenu na americkou 
tipping culture. 
Ale vážně, poslední těžké roky 
nám myslím davají dostatek pří-
ležitostí členství v Unii ocenit. Mně 
osobně se EU více zhmnotnila za 
covidu, když jsme část privilegií 
na chvíli ztratili. (Já jako typická 
mileniálka svobodu pohybu po 
EU beru téměř jako základní lid-
ské právo :) 

Když Rusko začalo na Ukrajině vál-
ku, ukázalo se, že je vzájemná spo-
lupráce vždy lepší. 
Pro mě, jako člověka, co bydlí v po-
hraničí, je velmi důležitá i propust-
ná hranice s Polskem. Karvinsko  
a celé Těšínské Slezsko z členství  
v EU těží významně. Kdysi jsme 
tady na dalekém severovýchodě 
byli značně izolovaní a devada-
sátky se tu mnohdy nesly spíše v 
duchu úpadku a zmaru. Se vstu-
pem do Unie se situace doslova 
obrátila. Ožilo to tady. Tohle úze-
mí bylo historicky vždy úzce pro-
pojeno jak ekonomicky, dopravně 
tak i kulturně. I v tomto směru je, 
pro nás místní, členství v Evropské 
unii ohromným přínosem. 
 
A jak to vidíte dnes?  
Dnes vidím, že je ČR jako členský 
stát rovným partnerem „starším” 
členům unie. Dokonce bych řekla, 
že v některých tématech jdeme 
napřed a měli bycho se v EU více 
chytit kormidla. 
Někdy mám dokonce pocit, že ten 
“západ” jsme my. 
Ať už se jedná o přístup k Ruské 

federaci, podporu Izraele nebo 
střízlivý vztah k imigraci či kul-
turním tématům, ukazuje se, že 
skutečně jsme tím pověstným srd-
cem Evropy. 
  
 
Co by vám nejvíce chybělo, kdyby-
chom v EU nebyli?  
Chyběly by mi možnosti spoluprá-
ce, byznysově bychom jako stát 
nesmírně ztratili a oslabilo by nás 
to i politicky. Jak celosvětově, tak i 
v ramci Evropy. 
A nezapomínejme, že EU není jen 
ekonomický, ale i mírový projekt.  
Z pohledu dějin lidstva je to sku-
tečně nedávno, co jsme spolu, 
místo debatování v europarla-
mentu, pravidelně válčili. 
 
   
Je něco, co vás na EU nebo na čes-
kém členství v EU mrzí?  
Mrzí mě liknavý přístup EU k ma-
sové imigraci, která ohrožuje bez-
pečnost nás všech a oslabuje nás 
zevnitř. Na příkladu masové pod-
pory Palestiny v mnohých západ-
ních zemích (a často i samotného 
Hamásu) vidíme, že tudy cesta 
nevede. Musíme od všech, co tady 
s námi chtějí žít, vyžadovat dodr-
žování našich pravidel a evropské 
kultury. 
Koneckonců, proto tady za námi 
přišli, ne? 
Taky mě trochu mrzí, že se přes 
důraz na některá témata, jako 
je třeba Green Deal, tak trochu 
zapomnělo na podporu rodin a 
porodnosti. Nechceme přeci jen 
zdravé životní prostředí, ale i do-
statek spokojených Evropanů, 
kteří v něm budou žít. Ale je jen 
na nás tahle témata vytáhnout 
do popředí a jsem ráda, že na to 
pamatujeme už v programovém 
desateru. 
  

Na co se v souvislosti s nadcházejí-
cími volbami těšíte a čeho se obá-
váte?  
Obávám se populistických pse-
udořešení. Někteří nám slibu-
jí všechno, co si přejeme i když 
dávno vědí, že sliby nesplní. Různí 
spasitelé nám z jedné strany sli-
bují prosperitu bez EU, bez péče 
o životní prostředí a důrazu na 
soběstačnost. Izolaci a uzavže-
nost vůči všemu okolo vidíjako 
dobré řešení. Druzí zase nevidí v 
masové imigraci problém, a pro 
snížení emisí jsou ochotni oběto-
vat celou ekonimiku a naši životní 
úrověň. Pevně doufám že zvítězí 
zdravý rozum a pohled, který není 
černobílý. 
 
 
Proč je správné do EP zvolit právě 
SPOLU?  
SPOLU nabízí racionální přístup 
k zelené politice, neopomíjí de-
mografickou situaci - naopak 
zdůrazňuje nutnost větší podpory 
mladým a rodinám! Pamatujeme 
i na soběstačnost a konkuren-
ceschopnost, bez které to prostě 
nejde. Máme dobře setavenou 
kandidátku, na které se kromě 
zkušených matadorů objevuje  
i hodně mladých tváří, jak můžů, 
tak žen. Tohle pro mě jako voliče, 
byl vždycky důležitý aspekt volby. 
  
 
Co je pro vás EU jednou jedinou vě-
tou?  
Možnost být jako Evropa v mě-
nícím se světě stále relevantním 
hráčem. 
 



Diana Bangoura



Co jste dělal, když Česko vstoupilo 
do EU? 
Chodil jsem tehdy ještě do školky, 

tak jsem vstup Česka do EU nevní-

mal.

 

Kdy poprvé jste pocítil, že se Vás 
členství osobně dotýká? 
Poprvé jsem tu výhodu zazname-

nal, když jsme s rodiči jeli na dovo-

lenou do zahraničí. Překračování 

hranic pro mě tehdy bylo vzrušují-

cím momentem a vždy jsem čekal 

na tu kontrolu, kdy si vezmou do-

klady, projedou auto, jestli neve-

zeme něco nelegálního apod. To 

se ale nestávalo. Bylo to, jako bych 

jezdil z jednoho kraje v ČR do dru-

hého, tak jednoduché. Postupem 

času jsem začal také cestovat 

sám, a i mimo hranice EU, což jen 

zvýraznilo ten rozdíl. Ovšem pocit 

sounáležitost a to „jsem Evropa-

nem“ přišlo později, někdy kolem 

posledních let střední školy. Tehdy 

mi začalo více docházet, jak cenné 

je to naše společenství, díky které-

mu máme nebývalý blahobyt.

 

A jak to vidíte dnes? 

Cítím se více Evropanem než kdy 

dříve. Můžeme svobodně cesto-

vat, studovat v zahraničí, kdykoliv 

mohu navštívit přátele, cokoliv si 

ze zahraničí i objednat, společ-

ně čelíme výzvám a problémům 

dnešní doby, to je opravdu něco je-

dinečného. Osobně bych ještě více 

zapracoval na tématech jako jsou 

práva LGBT komunity, vč. uzná-

vání rodičovství napříč členskými 

státy, ochraně životního prostředí 

a diverzity a také na snadnějším 

uznávání vysokoškolských diplo-

mů, které si studenti musí kolikrát 

draze nechávat přeložit.

 

Co by vám nejvíce chybělo, kdyby-
chom v EU nebyli? 
Chyběl by mi unikátní prostor pro 

spolupráci, společné řešení pro-

blémů a podpora jeden druhého. 

Však i díky evropským rozpočtům 

jsme v Úvalech zvládli například 

postavit nové budovy mateřské 

školy, zrekonstruovat sociální za-

řízení pro seniory, postavit sběrný 

dvůr, revitalizovat park, a to ani 

nemluvím o silnicích a chodnících. 

  

Je něco, co vás na EU nebo na čes-
kém členství v EU mrzí? 

I když je teď situace lepší, stále 

jsme zaprdění v české kotlině a na 

Brusel jen nadáváme. To je podle 

mě špatně. Měli bychom být aktiv-

ní ve vyjednávání a prosazování 

našich témat a naší vize, tj. Evropy 

odolné před hrozbami, energetic-

ky nezávislé, kulturně i sociálně 

rozmanité, prostě připravené na 

budoucnost.  

 

Na co se v souvislosti s nadcházejí-
cími volbami těšíte a čeho se obá-
váte? 

Těším se, až opět porazíme hnutí 

ANO, kterému tak dokážeme, že 

populistické politice v naší zemi 

nefandíme. Je velmi důležité, aby 

lidé, kteří nefandí antisystémo-

vým myšlenkám, přišli k těmto vol-

bám, jinak destruktivní a sobecké 

zájmy Orbánů, Ficů a jim podob-

ných naberou na síle a bude to 

mít negativní vliv na nás všechny 

v Evropě. 

 

Proč je správné do EP zvolit právě 
SPOLU? 
Jde o jediný subjekt, který na sa-

mém čele nabízí lidi se zkušenost-

mi z evropské politiky, ti se tak ne-

budou zdržovat rozkoukáváním. 

Jsme jednotní v rozmanitosti, stej-

ně jako Evropská unie. 

 

Co je pro vás EU jednou jedinou vě-
tou? 
Místem rozmanitosti, příležitostí  

a spolupráce. 



Miloš Ulrich



David Slavíček



Co jste dělal, když Česko vstoupilo 
do EU?  
Bylo mi 9 let, takže jsem byl ve 3. 
třídě základní školy v Moravském 
Krumlově. A abych byl úplně 
upřímný, moc si ten den nepama-
tuji. 
 
Kdy poprvé jste pocítil, že se Vás 
členství osobně dotýká?  
Když jsme na střední škole měli 
poprvé možnost vycestovat do 
Vídně a nepotřebovali jsme žád-
né pasy, viděl jsem poprvé euro-
mince a hádal jsem, ze kterého 
členského státu je. Viděl jsem, 
že ve Vídni byla velká spousta 
Slováků, Čechů, ale i jiných ná-
rodností a vše funguje, a já byl 
jeden z nich. A pak samozřejmě v 
dospělosti, kdy jsem po EU začal 
cestovat tak, jako bych ani nepře-
jel hranice. 
 
A jak to vidíte dnes?  
Dnes vidím v praxi všechny 4 
základní svobody (volný pohyb 
zboží, služeb, kapitálu a osob) - 
ať už díky práci, svým koníčkům, 
přátelům a beru je natolik za 
samozřejmost, že když přišel co-
vid a hranice se opět zavřely, řekl 
jsem si, že musím dělat všechno 
proto, abych tento (pro mě vskut-
ku) divný pocit již nemusel zažít 
nikdy, a hlavně, aby jej nemusely 
zažít jednou moje děti. Je tu ještě 
řada věcí, které musíme vyřešit, to 
ale neznamená všechno zahodit 
a vrátit se zpět. Když před 3 lety 
zasáhlo jižní Moravu tornádo a 
před 2 lety hořelo v Českém Švý-
carsku, i díky spolupráci v rámci 
EU nám mohli pomoci záchranné 
jednotky okolních států a to ve-
lice rychle, za což jsme jim velmi 
vděčni. 

Co by vám nejvíce chybělo, kdyby-
chom v EU nebyli?  
Asi právě ony 4 základní svobo-
dy - neumím si představit, že se 
mi ztíží znatelně cestování, že 
budu muset platit cla za zboží  
z okolních států. Chyběl by mi po-
cit sounáležitosti a pocit jistého 
bezpečí - o pomoci záchranných 
složek jsem již mluvil a když vez-
mu agresivní válku Ruska pro-
ti Ukrajině, i díky členství v EU  
a NATO se mi lépe spí. A nesmíme 
zapomínat, že česká ekonomika 
je mimořádně proexportně ori-
entovaná a naprostá většina to-
hoto exportu je do zemí EU. Umíte 
si představit, jak by klesla konku-
renceschopnost našich podniků, 
kdyby museli platit nejen cla na 
vývoz svých výrobku, ale i cla na 
import komponentů pro své vý-
robky? 
 
Je něco, co vás na EU nebo na čes-
kém členství v EU mrzí?  
Mrzí mě, že ČR po 20 letech ještě 
nenašla v sobě sílu splnit svůj zá-
vazek a vstoupit do eurozóny. Se 
společnou měnou bych se mohl 
cítit jako Evropan ještě víc a měl 
bych ještě jednodušší život. Dále 
mě mrzí, že nám trvalo opravdu 
dlouho, než jsme začali být po-
měrně silným hráčem na Evrop-
ských radách, ale to se naštěstí 
velmi změnilo s nástupem vlády 
Petra Fialy. Obecně mě mrzí na 
EU, že nám ujíždí v některých ob-
lastech vlak - konkrétně mluvím 
o oblasti moderních technologií, 
do které bych zařadil i elektro-
mobilitu. Abychom byli více kon-
kurenceschopní, měli bychom 
podpořit evropské firmy - často 
by pomohlo jen udělat revizi re-
gulací a některé zrušit. A poslední 

věc, kterou bych rád uvedl, je, že 
mě mrzí, kolik desinformací a lží 
se o Unii vede mezi našimi spo-
luobčany.  
 
Na co se v souvislosti s nadchá-
zejícími volbami těšíte a čeho se 
obáváte?  
Jako každé volby se těším na 
setkávání s lidmi na volebních 
stáncích, kde si budeme moci po-
vídat o EU a věřím, že povedeme 
zajímavé debaty. Samozřejmě se 
budu snažit vyvracet ony mýty 
o Unii a dávat jim racionální vy-
světlení. Obávám se toho, že po-
pulisté a lháři tyto volby zneužijí 
na témata, která s volbami do 
Evropského parlamentu vůbec 
nesouvisí a onen pověstný „hno-
jomet“ bude opět řádit. Na ev-
ropské úrovni se bojím posílení 
antievropských stran. 
 
Proč je správné do EP zvolit právě 
SPOLU?  
Protože je potřeba zabránit ví-
tězství populismu a dělat zodpo-
vědnou politiku. SPOLU si prošlo 
velkými diskusemi uvnitř 3 stran 
a nalezlo kompromis do voleb, a 
toto umění umí přenést i na půdu 
EP, kde je to více než potřeba. Na-
víc lídři všech 3 stran jsou silnými 
osobnostmi ve svých oblastech a 
spolu tvoří velice silné těleso, kte-
ré má velkou váhu. 
 
Co je pro vás EU jednou jedinou 
větou? 
Domov, který je bezpečně jednot-
ný v rozmanitosti. 







ZADAVATEL/ZPRACOVATEL: SPOLU (ODS, KDU-ČSL, TOP 09)

EVROPU
UŽ UMÍME


